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 naszym regionie powstaje jedna z największych 
inwestycji w Polsce, zdaniem specjalistów to wręcz 
największa inwestycja samorządowa w naszym 

kraju. Budowana jest sieć kanalizacyjna  i wodociągowa, 
dzięki której Żywiecczyzna jak niegdyś znowu będzie te-
renem atrakcyjnym ekologicznie. Program „Oczyszczanie 
ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II” to działania, na które 
mieszkańcy wielu żywieckich gmin czekali od bardzo 
dawna. Na naszych oczach prowadzone są prace liniowe, 
część gospodarstw ma już przyłącza i może w pełni korzy-
stać z kanalizacji. Pozostałe czekają na ten moment. 

Dla jednych i drugich wydawane jest czasopismo 
„Czyste Gminy Żywiecczyzny”, które powstało po 
to, by odpowiadać na wszystkie pytania, które tra-
pią mieszkańców powiatu żywieckiego, którzy ko-
rzystają z programu „Oczyszczanie ścieków na Ży-
wiecczyźnie – Faza II”. Będziemy u Państwa co dwa 
miesiące z najświeższymi informacjami ze Związku 
Międzygminnego ds. Ekologii w Żywcu, który jest 
głównym beneficjentem programu. Na pytania na-
szych dziennikarzy, ale również Was, drodzy Czytel-
nicy co miesiąc będzie odpowiadać przewodniczący 
zarządu ZMGE Janusz Michałek. Postaramy się aby 
każda nawet najdrobniejsza wątpliwość została roz-
wiana, gwarantujemy zaś, że każda informacja będzie 
rzetelna i sprawdzona.

Chcemy trafić pod strzechy domów i stać się dla 
Państwa podstawowym źródłem wiedzy na temat re-
alizowanego programu. Dlatego też w porozumieniu 
z samorządami gmin biorących udział w projekcie 
przygotowaliśmy listę miejsc, gdzie bez najmniej-
szych problemów będzie można gazetę otrzymać. Bę-
dzie umieszczona na charakterystycznych stojakach, 
skąd można ją bezpłatnie zabrać. W stopce redakcyj-
nej podajemy wszelkie namiary na Redakcję po to, by 
jeszcze bardziej umożliwić Państwu dbałość o prze-
pływ informacji. 

Życzymy naszym Czytelnikom ciekawej lektury!  ■

W

Uprzejmie informujemy, że z dniem 1 listopada 
2010r. zmienia się siedziba Związku Międzygmin-
nego ds. Ekologii w Żywcu z ul. Kabaty 2 na ul. 

Ks. Prałata St. Słonki 22 
(była siedziba Miejskie-
go Przedsiębiorstwa Wo-
dociągów i Kanalizacji 
w Żywcu). Pozostałe dane 
teleadresowe tj. telefon, 
fax, maile nie ulegają 
zmianie. 
Za utrudnienia przepra-
szamy.

N o w a  s i e d z i b a  z w i ą z k u
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Kiedy planuje się zakończyć cały projekt, a co za tym idzie 
kopanie kanalizacji?

Zgodnie z założeniami projektu „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie – Faza II” budowa sieci kanalizacyjno – wodocią-
gowej powinna potrwać do końca 2013 roku. Oczywiście w każdej 
gminie budowa zakończy się w innym czasie, jest to uzależnione 
od terminu podpisania umowy, prac jakie trzeba wykonać, itp. 
Jednakże tak jak wcześniej wspomniałem wszystkie prace powin-
ny potrwać najpóźniej do wyżej wspomnianego 2013 roku.

Gdzie będą spływać ścieki z gmin, czy wszystkie pójdą do 
Żywca?

Stosownie do rozwiązania instytucjonalnego projektu zapla-
nowano, że trzy oczyszczalnie ścieków przyjmą docelowo ścieki 
z poszczególnych gmin. Największą oczyszczalnią, która będzie 
przyjmować ścieki aż z siedmiu gmin tj. Gilowic, Jeleśni, Ko-
szarawy, Lipowej, Łodygowic, gminy Radziechowy-Wieprz oraz 
miasta Żywiec jest oczyszczalnia ścieków w Żywcu, obsługiwa-
na przez Miejskie Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji 
w Żywcu. Druga, mniejsza oczyszczalnia ścieków w Cięcinie 

będzie przyjmować ścieki z czterech gmin tj. Węgierskiej Górki, 
Milówki, Rajczy i Ujsół, operatorem sieci będzie tutaj „Beskid-
Ekosystem” Sp. z o.o. w Cięcinie. Ostatnia najmniejsza oczysz-
czalnia ścieków w Zwardoniu przyjmie ścieki z terenu tej miej-
scowości oraz część ścieków z gminy Rajcza.

Co zyskam dzięki budowie sieci?

Realizacja projektu przyniesie gminom ogromne korzyści. 
Przede wszystkim przewiduje się, że ok. 95% mieszkańców 
z terenu na którym realizowany jest projekt zyska dostęp do 
zbiorowej sieci kanalizacji sanitarnej oraz ok. 55% mieszkań-
ców gmin, w których realizowana będzie inwestycja związana 
z budową sieci wodociągowej uzyska dostęp zbiorowej sieci 
zaopatrzenia w wodę pitną. Chwilowe niedogodności związa-
ne z realizacją projektu zostaną wynagrodzone mieszkańcom 
w niedalekiej przyszłości poprzez sprawnie działający system 
kanalizacyjny i wodociągowy, który będzie służył przyszłym 
pokoleniom. Przewiduje się również, że wybudowana sieć 
ograniczy wydatki gospodarstw domowych, gdyż koszt odpro-
wadzania ścieków kanalizacją jest niższy od kosztu ich wywozu 
taborem asenizacyjnym.  ■

Z cyklu „Przewodniczący Zarządu odpowiada …” 
Drodzy Czytelnicy

Z uwagi na szereg pytań, z którymi spotykamy się na co dzień w związku z realizacją projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II” , wychodząc naprzeciw potrze-
bom mieszkańców uruchamiamy cykliczny element naszego pisma pt. „Przewodniczący Zarządu odpowiada...”, w którym Pan Janusz Michałek będzie starał się odpowiedzieć 
na Państwa pytania związane z budową sieci kanalizacyjno – wodociągowej 
Każdy mieszkaniec, który będzie chciał zadać pytanie wystarczy, że wejdzie na naszą stronę internetową www.zmge.zywiec.pl i na podstronie kontakt znajdzie stosowny for-
mularz, w którym będzie mógł zadać swoje pytanie. 
Zachęcamy !!!

Inżynier Kontraktu dla Fazy II 
informuje, że w ramach realizacji 
projektu „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie istnieje możliwość 
podłączania się do budowanej sieci. 

Każdy zainteresowany miesz-
kaniec składa wniosek, dostępny 
między innymi na stronie www.
bip.zmge.zywiec.pl –> MENU 
TEMATYCZNE –> WNIOSKI 
O DODATKOWE PRZYLĄCZA - 
równocześnie do Urzędu Gminy lub 
do Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii w Żywcu. Po skompleto-
waniu złożonych dokumentów Związek 
przekazuje je Inżynierowi Kontraktu 
oraz Projektantowi celem zaopiniowania 
możliwości technicznych wykonania. 
Następnie wnioski z opinią wydaną 
przez Projektanta oraz szacowanym 
kosztem projektu lub jego zmiany 
trafiają do Wykonawcy Robót na 
danym Kontrakcie, Zamawiającego 
oraz Inżyniera Kontraktu. Wykonawca 
załącza wycenę i przekazuje zwrotnie 
do Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii w Żywcu. W między czasie 
Inżynier Kontraktu opiniuje oraz 
daje do wiadomości Zamawiającemu 
czy złożony wniosek ma istotny 
wpływ na dany Kontrakt. Następnie 

Związek przekazuje zaopiniowane 
wnioski do Urzędu Gminy, gdzie są 
one zatwierdzane lub odrzucane. Po 
uzyskaniu akceptacji ze strony Urzędu 
Gminy i Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii w Żywcu Inżynier dokonuje 
ich wprowadzenia stosując procedury 
kontraktowe. Na obecnym etapie 
wdrożenia kontraktu na podstawie 
dotychczasowych doświadczeń 
można określić, że szacunkowy koszt 
przyłączenia do sieci w zależności od 
gminy waha się od ok. 1500 zł do ok. 
3000 zł i jest uzależniony od warunków 
terenowych, odległości przyłączenia 
i posiadanych dokumentów formalno-
prawnych.   

Każdy wniosek powinien wpłynąć 
do gminy w terminie, który określa 
każda z gmin. W przeciwnym wypadku, 
mieszkaniec będzie musiał pokryć 
koszty projektu i przyłączenia z własnej 
kieszeni.  ■

Schemat organizacji i systemu zarządzania projektem:

Biuro Inżyniera Kontraktu dla Fazy II – część 1
Konsorcjum:
OTS – IP Sp. z o.o. Kraków
Dom Inżynierski PROMIS S. A.
UNI SERWIS Sp. z o.o.
ul. Wyzwolenia 2a
34-300 Żywiec 

Biuro Inżyniera Kontraktu dla Fazy II – część 2
Konsorcjum:
ECM Group Polska 
Dom Inżynierski PROMIS S. A. 
GRAND METROPOLIA Sp. z o.o.
ul. Beskidzka 14
34-300 Żywiec

Jak się podłączyć do sieci
Janusz Michałek
Przewodniczący Zarządu Związku 
Międzygminnego ds. Ekologii w Żywcu
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Proszę w kilku słowach opowiedzieć o projekcie 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”?

hciałbym na początku powiedzieć, że dziś moż-
na żałować, iż program „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie” został podzielony na dwie 

fazy. W ramach fazy pierwszej wybudowane zostały bo-
wiem trzy oczyszczalnie – największa w Żywcu oraz 
dwie mniejsze w Cięcinie i Zwardoniu. Gdyby jednak 
nie faza II, czyli etap finalny, dzięki któremu powstanie 
sieć podłączeń do kanalizacji, to tamta pierwsza inwe-
stycja nie miałaby żadnego sensu. Na szczęście wszyst-
ko układa się dobrze i Komisja Europejska rozumie, że 
to jest inwestycja kompatybilna. Można żałować, że do 
tego etapu nie doczekało kilka gmin, które zrzeszone 
były w Związku Międzygminny ds. Ekologii. Szkoda, 
że nie ma z nami gminy Świnna, która jednak i tak ko-
rzysta z naszej oczyszczalni ścieków i siłą rzeczy musi 
być podłączona do naszej sieci kanalizacyjnej. Szkoda, 
że nie ma z nami gmin Łękawica i Ślemień, które wy-
budowały własne niewielkie oczyszczalnie ścieków. 
Przez te działania w pewnych miejscach, obok siebie 
pójdą dwie nitki wodociągu. 

Najważniejsze jednak jest to, że wspólnymi siłami 
11 gmin udaje nam się realizować jedną z największych 
inwestycji samorządowych w Polsce. Inwestycję, która 
poprawi standard życia mieszkańców i pozwoli na lep-
sze funkcjonowanie przyszłych pokoleń. To efekt do-
brej współpracy lokalnych samorządów Żywiecczyzny. 
Obecnie w wielu miejscach trwają prace liniowe, przez 
co jest wiele utrudnień. Często trzeba dostosowywać 
plany do aktualnej sytuacji. Zdarza się bowiem tak, że 
w chwili kiedy powstawały dotychczasowe plany, pew-
nych domów jeszcze nie było. Dzisiaj już są i trzeba je 
jakoś ująć w harmonogramie budowy kanalizacji, a nie 
jest to wcale proste zadanie. Wierzę jednak głęboko 
w to, że na końcu wszyscy będą zadowoleni z tej inwe-
stycji. Nawet myślę, że powinno się robić po każdym 
skończeniu części inwestycji uroczyste zakończenia, by 

ludzie mogli dowiedzieć się, ile trudu 
i ciężkiej pracy kosztował każdy kawa-
łek wybudowanej kanalizacji. 

Czy Pana zdaniem projekt komplek-
sowej budowy sieci kanalizacyjnej 
i wodociągowej w ramach realizacji 
Projektu „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie – Faza II” jest 
potrzebny w naszym regionie?

Ten projekt jest dla naszego regionu 
priorytetowy. Dziś dbałość o czyste po-
wietrze, czyste gleby i środowisko na-
turalne jest jednym z priorytetów Unii 
Europejskiej. Każdy chce mieć wokół 
siebie porządek, świeże powietrze i czy-
ste rzeki. Lata zaniedbań sprawiły, że 
dzisiaj Polska musi wyrównywać róż-
nice w stosunku do krajów zachodnich. 
Na dodatek, kiedyś przysłowiowa gno-
jówka z szamba była naturalnym nawo-
zem przydatnym w rolnictwie. Dziś do 
tego samego szamba trafiają również 
detergenty, czyli chemikalia, które są 
niesamowicie szkodliwe dla środowiska 

naturalnego. O nawozie nie może być mowy. Dlatego tak 
bardzo ważne jest to, by ścieki były odbierane i doprowa-
dzane bezpośrednio do oczyszczalni ścieków. To z pew-
nością wpłynie również na rozwój turystyki w naszym 
regionie. Turyści są bowiem coraz bardziej wymagający. 
Wybierają takie miejsca, gdzie jest czysto i schludnie. 
Kiedy gdzieś będzie śmierdzieć, a górskie potoki będą za-
nieczyszczone, z pewnością nie skorzystają z takiej oferty. 
My chcemy im proponować piękną i czystą ekologicznie 
Żywiecczyznę.

Co potencjalny mieszkaniec zyska dzięki tej 
inwestycji?

Przede wszystkim zaoszczędzi pieniądze, czas i ner-
wy. Nie będzie już musiał się martwić tym, że ma prze-
pełnione szambo, które trzeba wywieźć, a w kalendarzu 
są na przykład święta Bożego Narodzenia i raczej nie 
znajdzie żadnej firmy, która w tym okresie się tym zaj-
mie. Poza tym opłata za wywóz szamba jest proporcjo-
nalnie o wiele wyższa niż opłata za ścieki. Ponadto jest 
to wygodne rozwiązanie, dzięki któremu mieszkańcy nie 
będą musieli się praktycznie niczym martwić. Kanaliza-
cja nie będzie problemem, a wielkim udogodnieniem. 

Czy dla osoby prywatnej bardziej opłacalne jest 
podłączenie się do sieci czy posiadanie np. własnej 
oczyszczalni przydomowej?

Oczyszczalnie przydomowe to modny temat. Jednak 
wbrew pozorom nie jest to idealne rozwiązanie. Przede 
wszystkim samo zamontowanie takich oczyszczalni 
jest kosztowne oraz wymaga otrzymania stosownych 
pozwoleń. Oczyszczalnie przydomowe nie mogą być 
wybudowane w każdym miejscu. Kiedy oczyszczalnia 
przydomowa znajduje się obok domu, w pobliżu nie 
może być szamba. Kanalizację buduje się tylko raz 
i służy ona przez wiele lat, a jej utrzymanie jest w gestii 

odbiorcy ścieków, przydomowa oczyszczalnia ścieków 
jest wyłączną własnością posiadacza gospodarstwa do-
mowego, zatem to właściciel ponosi wszelkie koszty jej 
utrzymania, modernizacji i oczywiście bieżącego użyt-
kowania.

Czy mieszkańcy zwracają się bezpośrednio do Pana 
w sprawie prowadzonej inwestycji? Czy są zadowoleni 
i otwarci na tego typu działania, czy rozumieją sens 
tych działań?

Ludzie w zdecydowanej większości rozumieją potrze-
bę tych działań. Rozumieją to, że ulice są pozamykane, 
że są głębokie wykopy. Jednak ci ludzie chcą mieć tą ka-
nalizację i te roboty postrzegają, jako coś pozytywnego. 
Są jednak przypadki, gdzie sąsiad chcąc zrobić na złość 
innemu sąsiadowi zabrania na przykład przejścia przez 
działkę. I wtedy muszę gdzieś tam jechać, perswadować 
i tłumaczyć. W większości przypadków te negocjacje 
kończą się pozytywnie. Czasami trudno mieć o pewne 
sprawy pretensje do ludzi. Ten program ciągnie się od 
lat dziewięćdziesiątych. Kiedyś ktoś miał jakiś pusty ka-
wałek ziemi, na którym były małe drzewka, dziś są to 
piękne drzewa, których żal jest wycinać, a jednak trzeba 
to zrobić, bo taki jest przebieg kanalizacji według planu. 
Przychodzą pracownicy, którzy mówią, że będziemy tutaj 
kopać na głębokość 2, 3 metrów, i trudno się dziwić, że 
właściciele gruntów patrzą na to z przerażeniem. Jednak 
potem rozumieją, że są pewne priorytety i godzą się na 
tego rodzaju ingerencję. W ogóle z tego miejsca chciał-
bym bardzo serdecznie podziękować wszystkim miesz-
kańcom Żywca i Żywiecczyzny za to, że z tak wielkim 
zrozumieniem podchodzą do tematu budowy kanalizacji 
w naszym regionie.

Jak ocenia Pan pracę Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii w Żywcu, który bezpośrednio nadzoruję 
realizację projektu?

Muszę powiedzieć, że w Związku pracują prawdziwi 
fachowcy oddani swojej pracy, którzy nie tylko się na 
niej znają, ale przede wszystkim pracują z pasją. Oni nie 
patrzą na zegarek, by wyjść z pracy o 16. Kiedy trzeba 
potrafią siedzieć do bardzo późna, by rozwiązać proble-
my lub odpowiednio przygotować zadania. Z ich pracy 
jestem bardzo zadowolony.

Czy widzi Pan jakieś zagrożenia w realizacji inwestycji 
na obecnym etapie (opóźnienia, problemy z płynnością 
finansową , itp.)? 

Wystarczy przyjrzeć się tegorocznym anomaliom 
pogodowym. Dwa stany powodziowe, potężne ulewy, to 
nasza codzienność. Te anomalie potrafią zakłócić każdy 
nawet najbardziej sprecyzowany harmonogram prac. 
Kiedy są takie ulewy, nie da się kłaść asfaltu, nie da się 
robić dróg, przyłączy, czy kłaść rur do ziemi, bo wte-
dy często ulicą płynie rwący potok. To są sprawy, któ-
rych w żaden sposób nie jesteśmy w stanie przewidzieć, 
a które mają wpływ na ostateczny termin zakończenia. 
Staramy się jednak, aby wszystko było zrealizowane 
w terminie i zgodnie z planem. Jeśli poradzimy sobie 
z pogodą, każda inna przeszkoda będzie łatwiejsza do 
pokonania.  ■

C

O dobrych rzeczach trzeba przypominać
Rozmowa z Antonim Szlagorem, pełniącym funkcję Przewodniczącego Zgromadzenia Związku Międzygminnego ds. Ekologii w Żywcu na temat realizowanego projektu 
„Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II”.
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dniu 15 czerwca 2010r. po raz jedenasty odbyło 
się posiedzenie Komitetu Monitorującego PO-
IiŚ. Było to wielkie wydarzenie zarówno dla 

Związku Międzygminnego jak i dla samego miasta Ży-
wiec. Spotkanie miało miejsce w sali sesyjnej Urzędu 
Miejskiego w Żywcu. 

Należy podkreślić, iż poprzednie posiedzenia zwykle 
odbywały się w Warszawie, więc zorganizowanie posie-
dzenia w Żywcu było wyróżnieniem zarówno dla projek-
tu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie – Faza II” 
jak i samego miasta Żywiec. 

Głównym punktem obrad Komitetu było omówienie 
bieżącego stanu realizacji Programu Operacyjnego Infra-
struktura i Środowisko oraz przedstawienie sprawozda-
nia rocznego z realizacji POIiŚ w 2009 roku. W obradach 
Komitetu uczestniczyli przedstawiciele z Komisji Eu-
ropejskiej, Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, Mini-

sterstwa Środowiska, Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, a także re-
prezentanci instytucji wdrażającej 
POIiŚ, urzędów marszałkowskich 
i wojewódzkich oraz partnerów społeczno – gospo-
darczych. Członkowie Komitetu rozpatrzyli również 
propozycje zmian do Kryteriów wyboru projektu w ra-
mach Priorytetu II Gospodarka odpadami i ochrona 
powierzchni ziemi i VII Transport przyjazny środowi-
sku oraz kryterium horyzontalnego nr 10.Tematem ob-
rad były również zmiany regulaminu pracy KM POIiŚ, 
omówiono prace grupy roboczej ds. projektów transpor-
towych realizowanych w ramach POIiŚ oraz podsumo-
wano prace ewaluacyjne na poziomie Programu.

Dodatkowo, dzięki organizacji tego typy przedsię-
wzięcia na terenie Żywca, Pan Antoni Szlagor, burmistrz 

miasta Żywiec, pełniący również funkcję Przewodni-
czącego Zgromadzenia Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii w Żywcu zaprezentował uczestnikom posie-
dzenia projekt „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyź-
nie – Faza II” współfinansowany ze środków Fundu-
szu Spójności i Programu Operacyjnego Infrastruktura 
i Środowisko, jak również sam powiat Żywiecki. Tego 
typu inicjatywa z pewnością przyczyni się do polepsze-
nia kontaktów oraz stworzenia nowych możliwości we 
wzajemnych relacjach pomiędzy beneficjentem projektu 
tj. Związkiem Międzygminnym ds. Ekologii w Żywcu, 
a instytucjami nadzorującymi tą inwestycję.  ■

W

„XI posiedzenie Komitetu Monitorującego 
Program Infrastruktura i Środowisko”
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gmina/ 
nazwa kontraktu

sieć kanalizacyjna 
/stan na 30.09.2010/

sieć wodociągowa 
/stan na 30.09.2010/

sieć kanalizacyjna
/całkowity zakres do 

zrealizowania/

sieć wodociągowa 
/całkowity zakres do 

zrealizowania/

wykonawca kontraktu

GILOWICE
Kontrakt 19 
Budowa sieci kanalizacyjnej
i wodociągowej w Gm. Gilowice

W dn. 2  lipca zostało wszczęte postępowanie prze-
targowe. Otwarcie ofert nastąpiło w dn. 1 września 

2010r. W październiku po zbadaniu wszystkich 
ofert dokonano wyboru wykonawcy. Obecnie trwa 
sprawdzanie dokumentacji w Urzędzie Zamówień 
Publicznych. W najbliższym czasie planowane jest 

podpisanie umowy z wykonawcą zadania. 

136,00 km 8,60 km Adres siedziby zostanie usta-
lony po podpisaniu umowy.

JELEŚNIA
Kontrakt 16
Budowa sieci kanalizacyjnej
i wodociągowej w Gm. Jeleśnia

71,29 km 16,00 km 85,00 km 16,00 km

PPUH WOLIMEX 
LIMANOWA

 Biuro Budowy:
ul. Rynek 10

34-340 Jeleśnia

JELEŚNIA
Kontrakt 18
Budowa sieci kanalizacyjnej
i wodociągowej w Gm. Jeleśnia

W 3-cim kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 79,00 km 17,10 km Adres siedziby zostanie usta-

lony po podpisaniu umowy.

KOSZARAWA
Kontrakt 17
Budowa sieci kanalizacyjnej
w Gm. Koszarawa

44,00 km w ramach kontraktu nie jest 
budowana sieć wodociągowa 44,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

PEKUM SP. Z O.O. 
RZESZÓW

Biuro Budowy:
Koszarawa 582 a

34-332 Koszarawa

LIPOWA
Kontrakt 20a
Budowa sieci kanalizacyjnej
i wodociągowej w Gm. Lipowa 

79,44 km 51,39 km 74,50 km 51,00 km

SKANSKA S.A. WARSZAWA
Biuro Budowy:
Twardorzeczka
34-324 Lipowa

LIPOWA
Kontrakt 20b
Budowa sieci kanalizacyjnej
w Gm. Lipowa

49,81 km w ramach kontraktu nie jest 
budowana sieć wodociągowa 60,50 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

ABM SOLID S. A. TARNÓW 
Biuro Budowy:

ul. Królowej Jadwigi 6
34-325 Łodygowice

ŁODYGOWICE
Kontrakt 22
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Łodygowice 

172,55 km w ramach kontraktu nie jest 
budowana sieć wodociągowa 220,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

ABM SOLID S. A. TARNÓW 
Biuro Budowy:

ul. Królowej Jadwigi 6
34-325 Łodygowice

MILÓWKA 
Kontrakt 12a
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gminie Milówka 5,11 km w ramach kontraktu nie jest 

budowana sieć wodociągowa 6,30 km
w ramach kontraktu 

nie jest budowana sieć 
wodociągowa

Konsorcjum : PPHU HAR-
MATA RAJCZA , PPHiT 

TIRMET MILÓWKA , FU 
EKO-KAN-BUD WĘGIER-

SKA GÓRKA , kontrakt 
zakończony

MILÓWKA
Kontrakt 12b
Budowa sieci kanalizacyjnej 
i wodociągowej w Gm. Milówka

W 4-tym kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 91,70 km 30,50 km Adres siedziby zostanie usta-

lony po podpisaniu umowy.

RADZIECHOWY WIEPRZ
Kontrakt 21a
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Radziechowy Wieprz 14,16 km w ramach kontraktu nie jest 

budowana sieć wodociągowa 57,00 km
w ramach kontraktu 

nie jest budowana sieć 
wodociągowa

PRZEDSIĘBIORSTWO 
BUDOWNICTWA INZY-

NIERYJNEGO „MACHNIK” 
MOCHNACZKA WYŻNA

Biuro Budowy:
Wieprz 700

34-381 Radziechowy Wieprz

RADZIECHOWY WIEPRZ
Kontrakt 21b
Budowa sieci kanalizacyjnej i wodo-
ciągowej w Gm. Radziechowy Wieprz

W 3-cim kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 27,00 km 5,20 km

W dn. 27 października br. 
upłynął termin składania ofert 

w postępowaniu. Wpłynęło 
9 ofert , które aktualnie są 

weryfikowane. 

Aktualny stan prac w gminach
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RADZIECHOWY WIEPRZ
Kontrakt 21c
Budowa stacji uzdatniania wody kpl.
i ujęcia wody w gminie kpl. Radzie-
chowy Wieprz 

W 1-szym kwartale 2011r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej.

w ramach kontraktu 
nie jest budowana 
sieć kanalizacyjna

Budowa 1 stacji uzdat-
niania wody oraz 1 

ujęcia wody

Adres siedziby zostanie usta-
lony po podpisaniu umowy.

RAJCZA
Kontrakt 13a
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Rajcza 

17,29 km w ramach kontraktu nie jest 
budowana sieć wodociągowa 51,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

PEKUM SP. Z . O.O. RZE-
SZÓW

Biuro Budowy:
ul. Polna 9a

34-370 Rajcza

RAJCZA
Kontrakt 13b
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Rajcza

W 4-tym kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 75,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

Adres siedziby zostanie usta-
lony po podpisaniu umowy.

UJSOŁY
Kontrakt 14a
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Ujsoły 3,38 km w ramach kontraktu nie jest 

budowana sieć wodociągowa 43,00 km
w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 
wodociągowa

KONSORCJUM : ENER-
GOPOL – POŁUDNIE S. 

A. SOSNOWIEC  , FIRMA 
BUDOWLANA „WULKAN” 
PIOTR PAJĄK WADOWICE 

Biuro Budowy:
ul. Gminna 2a
34-371 Ujsoły

UJSOŁY
Kontrakt 14b
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Ujsoły

W 4-tym kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 17,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 
wodociągowa

Adres siedziby zostanie usta-
lony po podpisaniu umowy.

WĘGIERSKA GÓRKA
Kontrakt 15
Budowa sieci kanalizacyjnej 
w Gm. Węgierska Górka 

12,49 km w ramach kontraktu nie jest 
budowana sieć wodociągowa 14,00 km

w ramach kontraktu 
nie jest budowana sieć 

wodociągowa

P. U. EKOMEKS
 Biuro Budowy:
ul. Graniczna 2

Przybędza, 34-381 Radziecho-
wy Wieprz 

ŻYWIEC 
Kontrakt 23
Budowa sieci kanalizacyjnej 
i wodociągowej w Gm. Żywiec

W 2-gim kwartale 2011r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej. 38,00 km 19,60 km Adres siedziby zostanie usta-

lony po podpisaniu umowy.

ŻYWIEC
Kontrakt 24
Budowa sieci kanalizacyjnej 
i wodociągowej w Gm. Żywiec

58,22 km 30,00 km 58,22 km 30,00 km

SKANSKA S.A. WARSZAWA
Biuro Budowy:
ul. Jodłowa 139
34-300 Żywiec 

ŻYWIEC
Kontrakt 25
Uszczelnienie sieci kanalizacyjnej 
i wodociągowej w Gm. Żywiec 

W 3-cim kwartale 2010r. planowane jest rozpoczę-
cie przygotowania dokumentacji przetargowej.

Przebudowa/remont 
sieci kanalizacyjnej

20 km

Przebudowa/remont 
sieci wodociągowej

10 km

W 4-tym kwartale 2010r. bę-
dzie przygotowywana doku-

mentacja przetargowa. 

Podsumowanie zaawansowania : 527,74 km sieci 
kanalizacyjnej czyli 
ok. 45% zaawanso-

wania prac

97,39 km sieci wodociągo-
wej czyli ok. 55% zaawan-

sowania prac
1177,00 km 178,00 km
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czyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie”, to 
jedno z największych przedsięwzięć doty-
czących poprawy stanu środowiska natural-

nego w Polsce. Projektowi poświęcona została kon-
ferencja prasowa w żywieckim ratuszu, na której 
mówiono między innymi o mądrości mieszkańców 
Żywiecczyzny. 

10 października, w sali sesyjnej pytania mogli zada-
wać nie tylko dziennikarze, ale też mieszkańcy miejsco-
wości, w których trwa ta największa obecnie na Żywiec-
czyźnie inwestycja.

Projekt „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie” 
realizowany przez Związek Międzygminny ds. Ekologii 
w Żywcu, to jedno z największych przedsięwzięć doty-
czących poprawy stanu środowiska naturalnego w Pol-
sce. Inwestycja obejmuje 11 gmin powiatu żywieckiego, 
tj: Żywiec, Węgierską Górkę, Łodygowice, Radziecho-
wy-Wieprz, Gilowice, Koszarawę, Lipową, Milówkę, 
Rajczę, Ujsoły oraz Jeleśnię. 

– Projekt i już widoczne jego efekty, świadczą tylko 
o jednym – o wielkiej mądrości ludzi z powiatu żywieckie-
go. Wójtowie, radni, a także mieszkańcy, którzy przez swoje 
podejście przyczynili się do realizacji tak gigantycznego 
przedsięwzięcia, mogą być dumni z tego, że potrafili podjąć 
decyzję i przestąpić do działania. Rozpoczęcie inwestycji 
wymagało wielu spotkań i rozmów, które kończą się szczę-
śliwym finałem – mówił Antoni Szlagor, burmistrz Żywca, 
jednocześnie przewodniczący zgromadzenia ZMGE

Celem Projektu, realizowanego przez gminy powiatu 
żywieckiego, jest poprawa zarządzania gospodarką ścieko-
wą i dostosowanie jej do standardów określonych w dyrek-
tywach Unii Europejskiej. Dzięki przedsięwzięciu nastąpi 
poprawa jakości środowiska oraz ochrona jednego z atrak-
cyjniejszych przyrodniczo i turystycznie regionów w Pol-
sce. W ramach projektu powstaje sieć kanalizacji sanitarnej 
oraz wodociągowej, a także instalacja suszenia osadów ście-
kowych na terenie oczyszczalni ścieków w Żywcu.

My zapytaliśmy przedstawicieli Związku Międzygmin-
nego ds. Ekologii o ewentualne zagrożenia dla inwestycji. 

– Można spać spokojnie, w związku z tym, że istnieje 
ryzyko anomalii pogodowych oraz nieprzewidzianych 
sytuacji, przygotowaliśmy bufory czasowe, dzięki cze-
mu inwestycja powinna skończyć się przed zakładanym 
w terminie finałem realizacji, a w najgorszym wypadku 
z planowanym zakończeniem. Nie przewidujemy jednak 
żadnego obsunięcia w czasie – powiedział nam Janusz 
Michałek, przewodniczący zarządu ZMGE w Żywcu.

Tematem spotkania przedstawicieli Związku Mię-
dzygminnego ds. Ekologii z dziennikarzami oraz miesz-
kańcami powiatu był aktualny stan wdrażania II Fazy 
projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiecczyźnie”. 
Mówiono głównie o postępach w pracach i zasadach 
kontraktów, realizowanych w poszczególnych gminach 
powiatu. Takie konferencje mają odbywać się co trzy 
miesiące i służyć nie tylko promocji projektu, ale też 
aktualnemu informowaniu społeczeństwa o bieżących 
wydarzeniach. 

Planowane zakończenie Fazy II to 31 grudzień 
2013 rok.  ■ 

„O

KONFERENCJA PRASOWA NA TEMAT 
REALIZACJI INWESTYCJI                        
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istoria Związku Międzygmin-
nego ds. Ekologii w Żywcu się-
ga już lat 90 – tych . W ówcze-

snych czasach nosił on nazwę Związek 
Komunalny ds. Gazyfikacji i zajmował 
się projektem gazyfikacji gmin powia-
tu żywieckiego, następnie powstał 
Związek Komunalny ds. Ekologii, któ-
ry prowadził działania z zakresu utyli-
zacji odpadów stałych. W maju 2000 
roku Związek ustawowo przekształcił 
się w Związek Międzygminny ds. Eko-
logii i funkcjonuje pod tą nazwą do 
dnia dzisiejszego. Obecnie najważniej-
szym i głównym zadaniem Związku 
jest realizacja projektu „Oczyszczanie 
ścieków na Żywiecczyźnie” . Głównym 
celem projektu jest uregulowanie pro-
blemów w zakresie gospodarki wodno 
– ściekowej poprzez rozbudowę i mo-

dernizację oczyszczalni ścieków 
w Żywcu, Cięcinie i Zwardoniu, jak 
również budowę sieci kanalizacyjno – 
wodociągowej. Zakłada się, że w ra-
mach projektu powstanie docelowo ok. 
1177 km sieci kanalizacyjnej oraz ok. 
178 km sieci wodociągowej. 

Projekt „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie” obejmuje 11 –ście gmin 
powiatu Żywieckiego tj. Gilowice, Jele-
śnię, Koszarawę, Lipową, Łodygowice, 
Milówkę, Radziechowy Wieprz, Rajczę, 
Ujsoły, Węgierską Górkę oraz Żywiec. 

Od następnej strony prezentujemy 
krótki opis każdej z gmin wraz z zakre-
sem przewidzianym do zrealizowania 
w ramach wykonywanej sieci kanaliza-
cyjno – wodociągowej.   ■ 

H

Związek Międzygminny ds. Ekologii w Żywcu
Janusz Michałek
Przewodniczący Zarządu Związku 
Międzygminnego 
ds. Ekologii w Żywcu

mina Żywiec jest największym ośrodkiem powia-
tu żywieckiego. Tu koncentruje się życie społecz-
ne i kulturalne. Miasto od wielu lat stawia na 

ekologię. A nagród za działania ekologiczne zgromadzo-
nych w Urzędzie Miejskim oraz spółkach miejskich zaj-
mujących się działaniami proekologicznymi jest napraw-
dę mnóstwo.

Żywiec ma ponad 700 lat. Wedle miejscowych podań, 
jego nazwa pochodziła ponoć od słowa „żywić”, co wska-
zuje na to, że tutejsze ziemie były urodzajne i obfitowały 
w zwierzynę. Pierwsza wzmianka o mieście pochodzi ze 
spisów świętopietrza Diecezji Krakowskiej z 1308 roku, 
w których wymieniona jest „parochia ecclesie de Ziwicz”, 
czyli parafia żywiecka. W 1327 roku Żywiec miał już prawa 
miejskie. Pochodzenie nazwy świadczy o tym, że Żywiec od 

wieków mógł się chwalić czystym powietrzem, dobrą wodą 
i urodzajnymi glebami, co wpływało na jego rozwój.

Wedle historyków, dynamiczny rozwój miasta nad-
chodzi w połowie XIX wieku i jest związany z jego 
uprzemysłowieniem. Wówczas powstały m.in. zakład 
metalurgiczny produkcji śrub, fabryka papieru i drukar-
nia oraz najsłynniejsza firma nieodmiennie kojarzona 
z Żywcem, Arcyksiążęcy Browar, założony przez Al-
brechta Ferdynanda Habsburga. Kolejnym bardzo waż-
nym wydarzeniem w dziejach Żywca był rok 1967, kiedy 
przez spiętrzenie wód Soły zaporą w Tresnej powstało 
Jezioro Żywieckie. Żywiec stał się nowoczesnym ośrod-
kiem turystyczno-rekreacyjnym, gdzie góry komponują 
się z wodą. 

Te czynniki, które wpłynęły na dynamiczny rozwój 
miasta przyczyniły 
się jednak również 
do tego, że potrze-
bą chwili stała się 
walka o czyste wody 
oraz potrzeba, jak 
najszybszego ska-
nalizowania miasta. 
Rwące górskie poto-
ki w trakcie silnych 
opadów deszczu 
i ulew przynosiły 
do Jeziora Żywiec-
kiego wszystko to, 
co zostało wyrzuco-
ne do wody w gór-
skich potokach. 
Pomimo wielu akcji 
oczyszczania miasta, 
w które zaangażowa-
ni byli mieszkańcy 

Żywca, czyszczenie brzegów 
wydawało się syzyfową pracą, 
albowiem już wkrótce brzegi 
Jeziora znowu były zanieczyszczone.

Dzisiaj przed Żywcem otwiera się ogromna szan-
sa na dalszą ochronę środowiska, albowiem miasto 
przystąpiło do programu Oczyszczania Ścieków na 
Żywiecczyźnie, dzięki któremu miasto zyska nie tylko 
nowe przyłącza kanalizacyjne, ale również część sieci 
wodociągowej. 

Władze miasta, które jest laureatem nagrody Lider 
Polskiej Ekologii z tego rozwiązania są niezmiernie za-
dowolone, podkreślając, że dla mieszkańców miasta i re-
gionu przyniesie ono wiele korzyści.  ■

G

Liderzy ekologii

ŻYWIEC
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mina Gilowice jest jedną z najmniejszych gmin 
w powiecie żywieckim. W jej skład wchodzą zaled-
wie dwie miejscowości Gilowice i Rychwałd. Nie 

zmienia to jednak faktu, że jest to miejsce, gdzie mieszkań-
com dobrze się żyje, a turystom dobrze wypoczywa. 

Gmina Gilowice to nie tylko piękne góry, czyste po-
wietrze, ale również bogactwo zabytków, jak drewniany 
kościół pw. Św. Andrzeja z pierwszej połowy XVI wieku, 
czy kaplica drewniana Serca Jezusa z XVIII wieku. Te za-
bytki mieszczą się w Gilowicach. Do Rychwałdu z kolei 
tłumy wiernych przyciąga łaskami słynące Sanktuarium 
Maryjne w Rychwałdzie. Dlatego też gminę Gilowice 
każdego roku odwiedza wielu turystów i pielgrzymów 
z całej Polski. 

W ostatnich miesiącach, los nie oszczędzał tej gmi-
ny. Mieszkańcy musieli borykać się z powodzią i usuwa-
niem skutków nawałnic. Jednak dzięki pomocy z Mini-
sterstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji udaje się 
stabilizować sytuację. Powstają nowe mosty. Udaje się 
regulować brzegi. 

Problemem mieszkańców gminy, w wielu miejscach 
na jej terenie jest brak wody. Miejscowe władze starają 
się budować wodociągi grawitacyjne, które z pewnością 
rozwiążą część problemów. Wiadomym jest jednak, że 
dopiero kompleksowe rozwiązania mogą dać szansę na 
pełne rozwiązanie problemów.

Udział gminy w programie „Oczyszczanie ścieków 
na Żywiecczyźnie” z pewnością poprawi komfort życia 
mieszkańców i ich codzienne życie. Poprawi się nie tyl-
ko gospodarka wodno-ściekowa, ale również zwiększy 
się atrakcyjność terenu. Jest to bardzo ważne zarówno 
pod względem turystyczno-rekreacyjnym, jak również 
z uwagi na ewentual-
ne zainteresowania 
potencjalnych inwe-
storów. 

– Udział w pro-
gramie jest dla nas 
bardzo ważny. Wie-
my, że wspólnymi 
siłami, da się zreali-
zować więcej, a po-
trzeby w tym zakre-
sie na terenie naszej 
gminy są olbrzymie. 
Z niecierpliwością 
czekaliśmy na wy-
łonienie wykonaw-
cy robót na naszym 
terenie. Na dzień 
dzisiejszy został wy-
brany wykonawca, 
obecnie czekamy na 
podpisanie umowy 

– mówi Leszek Frasunek, 
wójt gminy Gilowice.

W ramach projektu „Oczyszczanie ścieków na Ży-
wiecczyźnie. Faza II” powstanie 138 kilometrów sieci 
kanalizacyjnej oraz 8,5 km sieci wodociągowej.  ■

G

mina Jeleśnia jest z kolei jedną z największych 
gmin w powiecie żywieckim. Miejscem, gdzie coś 
dla siebie znajdą zarówno miłośnicy pieszych wę-

drówek, jak też ci, którzy nad górskie spacery, przedkła-
dają zabawę i folklor. Jednak nie tylko przyjemnościami, 
żyją mieszkańcy gminy Jeleśnia.

Jeleśnia to przede wszystkim bardzo ważny punkt 
na mapie powiatu żywieckiego. Zarówno pod względem 
kulturalnym, jak i gospodarczym. Tutaj zlokalizowały 
się największe w powiecie żywieckim zakłady, gdzie za-
trudnienie znajduje spora rzesza osób nie tylko z gminy 
Jeleśnia. Jeden z producentów wody mineralnej, w Jele-
śni otwarł jedną z siedzib swojej firmy, zauważając, że to 
właśnie w tej miejscowości jest krystalicznie, czysta gór-
ska woda. Woda, która w rzekach mogłaby być znacznie 
bardziej czysta, gdyby działała już kanalizacja. – Obecnie 
wiele przydomowych szamb jest nieszczelnych, a niektó-
rzy, na szczęście nieliczni mieszkańcy odprowadzają ście-
ki bezpośrednio do rzeki. Jest to karygodne. Jednak póki 
nie ma kanalizacji, możemy jedynie upominać i monito-
rować istniejącą sytuację. Dlatego kanalizacja jest dla nas 
tak ogromnie ważna. Fakt, że powstanie do 2013 roku 
to dla nas powód nie tylko do zadowolenia, ale również 
do wiązania z tą inwestycją naprawdę dużych nadziei – 
przekonuje Władysław Mizia, wójt gminy Jeleśnia.

Od wielu lat przed najsłynniejszym bodaj obiektem 
w Jeleśni „Starą Karczmą” widnieje napis: „Czyś Ty 

chłopie zwariował, czy Ty ni mosz rozumu, karczma stoi 
przy drodze, a ty idziesz do domu”. 

Z pewnością, kiedy zakończy się program „Oczysz-
czanie ścieków na Żywiecczyźnie. Faza II” wielu nie 
będzie śpieszyło się do domów, albowiem będą woleli 
pooddychać zdrowym, czystym, górskim powietrzem 
i skosztować wody z czystych rzek. 

– Poza oczywistymi korzyściami dla mieszkańców, 
takimi jak czyste środowisko, ta inwestycja to szansa 
na rozwój naszej gminy. Inwestorzy chcący wprowadzić 
tu swój kapitał często pytają o dostęp do oczyszczalni 
ścieków. Jej brak znacznie podnosi koszty utrzymania 
każdej firmy. Dlatego im szybciej kanalizacja powsta-
nie, tym większe są szanse na pozyskanie nowych inwe-
storów – przeko-
nuje Władysław 
Mizia.

W ramach pro-
gramu „Oczysz-
czanie ścieków na 
Żywiecczyźnie” 
w gminie Jeleśnia 
powstanie ok. 162 
km sieci kanaliza-
cyjnej i 34 km sieci 
wodociągowej.  ■

G

Czekając na wykonawcę

Szansa dla inwestorów

GILOWICE

JELEŚNIA
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dzie powietrze powinno być najświeższe, a wody 
najczystsze – z pewnością tam, gdzie biją źródła. 
A źródła takie biją w Koszarawie. To tutaj swój 

bieg bierze rzeka Koszarawa, która dopiero w Żywcu łą-
czy się z rzeką Sołą.

Pomimo, że Koszarawa to wciąż dziewicze tereny, 
bujna roślinność oraz oaza ciszy i spokoju, to problem 
ochrony środowiska jest tu równie ważny, jak w dużych 
ośrodkach przemysłowych. 

Gmina jest bowiem oddalona od dużych ośrodków 
miejskich. Leży na pograniczu województw śląskiego 
i małopolskiego. To oddalenie powoduje, że wielu tury-
stów szukając ciszy i wytchnienia decyduje się na spę-

dzanie wolnego czasu właśnie tutaj. 
Codzienne potrzeby mieszkańców, ale 
też wymogi coraz liczniejszej grupy tu-
rystów sprawiają, że gmina musi starać 
się o to, by gmina była nie tylko czysta, 
ale spełniała też najwyższe standardy, 
jeśli idzie o jakość ochrony środowiska. 

– Gmina po oddaniu sieci kanali-
zacyjnej zyska bardzo wiele. By ta in-
westycja była zrealizowana potrzebne 
są ogromne środki finansowe, które 
pochodzą z budżetu gminy, budżetu 
Związku Międzygminnego ds. Ekolo-
gii, ale przede wszystkim z Unii Eu-
ropejskiej, a dokładniej z Funduszu 
Spójności. Mieszkańcy w przyszłości 
również będą musieli płacić za odbiór ścieków. Dzisiaj 
nie ponoszą tego wydatku. Jednak, kiedy program się 
zakończy, będziemy mogli mówić o tym, że gmina jest 
naprawdę czysta – mówi wójt gminy Koszarawa Włady-
sław Puda.

Władze gminy Koszarawa na początku chciały, aby 
mieszkańcy nie musieli płacić za przyłącza do ich do-
mostw. Prawo nie stanęło jednak tym razem po stronie 
obywateli. Prawnicy stwierdzili bowiem, że koszt przy-
łącza musi ponieść mieszkaniec. Nie mogą być ponoszo-
ne na ten cel koszty z budżetu gminy. Jednak, co warto 

zauważyć, koszt przyłączenia w gminie Koszarawa jest 
najniższy, na jaki zezwala prawo.

Zakończenie inwestycji w Koszarawie zaplanowano 
już w tym roku. Gmina Koszarawa jest pierwszą gminą 
w Związku Międzygminnym ds. Ekologii, gdzie inwe-
stycję można uznać już praktycznie za zamkniętą. Dzięki 
inwestycji 90% gospodarstw zyska dostęp do przyłącza 
kanalizacyjnego.

W Koszarawie w ramach programu Oczyszczanie 
Ścieków na Żywiecczyźnie powstały 44 km sieci kana-
lizacyjnej.  ■

G

lisko 10 tysięcy mieszkańców, ponad 58 kilo-
metrów kwadratowych powierzchni to najkrót-
szy opis gminy Lipowa, która jest kolejnym 

uczestnikiem programu „Oczyszczanie ścieków na Ży-
wiecczyźnie”.

Gmina Lipowa leży na pograniczu trzech powiatów: 
bielskiego, cieszyńskiego i żywieckiego. Graniczy z Ło-
dygowicami, Radziechowami i Żywcem (powiat żywiec-
ki), Buczkowicami i Szczyrkiem (powiat bielski) oraz 
Wisłą (powiat cieszyński). Charakterystyczne dla gminy 
jest bogactwo lasów i wód. To właśnie z ujęcia Zimnik 
przez wiele lat czerpana była woda do produkcji piwa. 
Zimna, krystalicznie czysta woda mogłaby stać się jed-
nym z produktów regionalnych gminy. Gmina została 
bogato obdarzona przez naturę. Oprócz wspomnianych 

lasów i wód, w gminie można odnaleźć naturalne ja-
skinie. Jest też w gminie Lipowa bogata fauna i flora. 
Wszystkie te czynniki sprawiają, że aż chce się tam wy-
poczywać. Władze gminy Lipowa liczą, że po wybudo-
waniu wodociągu i kanalizacji komfort życia w gminie 
jeszcze bardziej się podniesie. 

Program jest przysłowiowym oczkiem w głowie wój-
ta Wojciecha Zuziaka, który nie tylko dopilnowuje, by 
inwestycja w jego gmi-
nie przebiegała spraw-
nie i zgodnie z harmo-
nogramem, ale również 
aktywnie uczestniczy 
we wszystkich dzia-
łaniach mających na 
celu propagowanie idei 
Związku Międzygmin-
nego ds. Ekologii. Py-
tany o sens i potrzebę 
inwestycji na terenie 
swojej gminy, odpo-
wiada bez ogródek: 

– To po prostu 
konieczność. Chcąc 
mieszkać w zdrowym, 
przyjaznym ludziom 
klimacie musimy dbać 
o środowisko natural-

ne, a budowa sieci kanaliza-
cyjnej i wodociągowej daje 
gwarancję tego, że ta poprawa 
jakości nastąpi. 

W gminie Lipowa w ramach projektu „Oczyszczanie 
ścieków na Żywiecczyźnie” zostaną wybudowane 134 ki-
lometry sieci kanalizacyjnej oraz ok. 50 kilometrów sieci 
wodociągowej.  ■

B

Tam, gdzie biją źródła

Ekologia to konieczność

LIPOWA

KOSZARAWA
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mina Łodygowice to niezwykle malowniczy zaką-
tek położony w północnej części Kotliny Żywiec-
kiej, pomiędzy Jeziorem Żywieckim, a Bramą 

Wilkowicką. Zajmuje powierzchnię 36 km2 i ze względu 
na usytuowanie na pograniczu Beskidu Małego i Śląskie-
go, stanowi teren bardzo atrakcyjny turystycznie. 

Na terenie gminy znajdują się ciekawe obiekty histo-
ryczne, drewniany kościół p.w. Świętych Szymona i Judy 
Tadeusza, jeden z największych i najpiękniejszych drew-
nianych obiektów sakralnych na Żywiecczyźnie. Kościół 
ten został konsekrowany w 1636 r. Inną budowlą histo-
ryczną jest dwór obronny położony w pięknym zabyt-
kowym parku. Jego budowę rozpoczął 1629 roku Jerzy 
Zbarski. Jego ostatni właściciele, rodzina Klobusów, 
przebudowała dwór, zmieniając go w rezydencję otoczo-
ną parkiem i w tym kształcie dwór przetrwał do dzisiaj.

Odbywające się w ciągu całego roku licz-
ne imprezy kulturalne i rozrywkowe (Dni 
Łodygowic, Biesiada Muzyczna, Święto 
Plonów, przeglądy twórczości regionalnej 
i młodzieżowej, liczne festyny i zabawy ta-
neczne, itp.) stanowią dodatkową atrakcję 
dla turystów odwiedzających ten piękny za-
kątek Żywiecczyzny.

Przez gminę przebiega bardzo ważny 
szlak komunikacyjny, łączący Żywiec z Biel-
skiem-Białą. Każdego dnia przejeżdżają 
przez Łodygowice tysiące samochodów. 
Łatwo się domyślić, że spaliny wydzielane 
przez samochody są jednym z największych 
problemów ekologicznych gminy.

Jednak dzięki budowie drogi ekspre-
sowej, ilość zanieczyszczeń w powietrzu 
z pewnością zmaleje. Dla władz gminy rów-
nie ważne jak wyeliminowanie tego zagro-
żenia, jest poprawa jakości wód. Dlatego 
też przystąpiono do udziału w programie 
Oczyszczanie Ścieków na Żywiecczyźnie. 
Władze gminy są przekonane, że to najlep-
sze z możliwych rozwiązań, które znacznie 
poprawi stan środowiska na terenie gminy.

W Łodygowicach w ramach projektu po-
wstanie aż 220 km sieci kanalizacyjnej.  ■

G

mina Milówka została rozsławiona w Polsce przez 
najbardziej umuzykalnionych bliźniaków w tym 
kraju – braci Golec. Jednak dom braci Golec to 

nie jedyna atrakcja, którą oglądają turyści, którzy przy-
będą do gminy Milówka. Jest tu wiele innych ciekawych 
miejsc, przy których warto się zatrzymać.

– Budowa sieci wodno-kanalizacyjnej z pewnością 
bardzo przyda się gminie Milówka. Nie ma chyba sen-
su mówić, że to inwestycja, która będzie przez wiele lat 

służyć mieszkańcom i poprawi się czystość naszego oto-
czenia. To dla nas szansa na rozwój inwestycji w gminie, 
a także na przyciąganie nowych turystów do gminy – 
przyznaje Józef Bednarz, wójt gminy Milówka.

Turyści przyjeżdżają tu głównie po to, by oddychać 
świeżym górskim powietrzem, ale w Milówce jest też 
sporo miejsc do zwiedzenia. Warto zajrzeć do muzeum 
Stara Chałupa, warto wybrać się do Leśnego Grodu, 
czyli największego na Żywiecczyźnie ogrodu botanicz-

nego. Można tam podziwiać 
wiele gatunków kwiatów oraz 
egzotyczne zwierzęta. O histo-
rii przekonują liczne zabytki 
sztuki sakralnej. 

Po zwiedzaniu, warto przyj-
rzeć się afiszom, bo dzięki ak-
tywności Gminnego Ośrodka 
Kultury stale tutaj coś się dzie-
je. A na imprezy takie, jak Dni 
Milówki zawsze ściągane są 
prawdziwe gwiazdy. 

W Milówce kultywowane 
są tradycje i obrzędy ludowe. 
Do najsłynniejszych należą 
Żywieckie Gody. Jednak nie 
tylko same przyjemne rzeczy 
dzieją się w Milówce. Ostatnio 

na czołówki gazet trafiła spra-
wa osuwiska w Milówce-Pru-
sowie, gdzie osunęła się ziemia. 
Na pomoc poszkodowanym ru-
szyły władze gminy, powiatu i województwa. Jednak siłę 
żywiołu ciężko jest powstrzymać.

W ostatnich latach poczyniono wiele inwestycji, któ-
re wpływają na komfort życia mieszkańców. Z niecier-
pliwością czekają oni na kolejną bardzo ważną dla gminy 
inwestycję, jaką jest budowa sieci wodno-kanalizacyjnej. 
A warto zaznaczyć, że gmina Milówka będzie mieć oko-
ło 100 km sieci kanalizacyjnej oraz 31 kilometrów sieci 
wodociągowej.  ■

G

Kompleksowe rozwiązania

Nie tylko Golcowie

ŁODYGOWICE

MILÓWKA
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mina Radziechowy – Wieprz położona jest na 
południowym krańcu Kotliny Żywieckiej. Dwie 
główne miejscowości gminy, czyli Radziechowy 

i Wieprz, rozdziela droga ekspresowa S-69, biegnąca 
z Żywca do Zwardonia i dalej na Słowację. 

Za dwa lata trasa ta ma wydłużyć się i prowadzić 
do Bielska – Białej, dzięki czemu gmina stanie się 
bardzo atrakcyjna, zwłaszcza dla inwestorów. Chodzi 
głównie o rozwój terenów rekreacyjnych i sportowych, 
infrastruktury turystycznej jak również pozyskania 
dużych inwestorów przemysłowych.

S-69 to nie jedyna wizytówka gminy. Tutaj bowiem 
spotkać możemy wiele atrakcyjnych miejsc, wśród 
których prym wiedzie góra Matyska. Góra, zwana Golgotą 
Beskidów, z racji niezwykłej drogi krzyżowej, autorstwa 
profesora Czesława Dźwigaja z ASP w Krakowie, 
prowadzącej z Radziechów do krzyża milenijnego na 
Matysce, przyciąga rzesze turystów. Gmina znana jest 
również z wielu miejsc doskonałych do uprawiania 
aktywnej turystyki pieszej i rowerowej, których oferta 
oraz ilość stale się powiększa.

Jedną z ważniejszych wizytówek gminy jest rzeka Soła, 
w sąsiedztwie której planowany jest szereg inwestycji 
pod obiekty sportowe, bazę noclegową, gastronomiczną 
i inne usługi turystyczne. Przykładem jednej z takich 
inwestycji, jest oddany w tym roku kompleks sportowo – 
rekreacyjny w Wieprzu.

Gmina czerpiąc korzyści z rzeki Soły, stara się 
jednocześnie o to, aby pozostała ona czysta i bezpieczna 
dla turystów. Swoje programy realizuje organizując liczne 
akcje sprzątania oraz zabezpieczania brzegów rzeki. 

– Troska o Sołę to nie jedyna ekologiczna inicjatywa 
gminy. W powiecie żywieckim jesteśmy znani 
z licznych tego typu akcji, wśród których najważniejsze 
to oczywiście festyny ekologiczne. Mówiąc o ekologii, 
na uwagę zasługuje fakt, iż jako jedna z nielicznych 
gmin powiatu żywieckiego wprowadziliśmy dla swoich 
mieszkańców darmowy odbiór segregowanych śmieci 

– mówi wójt gminy Grzegorz 
Figura. 

Gmina należy do Związku 
Międzygminnego ds. Ekologii 
dzięki któremu wspólnie z innymi gminami reali-
zuje projekt pod nazwą „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie”. W ramach programu zostanie 
wybudowane 86 km sieci kanalizacyjnej i 5,5 sieci 
wodociągowej.  ■

G

ak często mówi się o Rajczy, która jest natural-
nym centrum całej południowo wschodniej czę-
ści Beskidu Żywieckiego z kulminacją Wielkiej 

Raczy. Jej położenie oraz walory turystyczne i krajobra-
zowe umożliwiają rozpoczynanie stąd wędrówek pie-
szych po całym Beskidzie Żywieckim. 

Gmina znana jest z licznych rezerwatów przyrody, 
będących pozostałościami Puszczy Karpackiej, które 
znajdują się na szlakach turystycznych prowadzących 
przez gminę. Panujący w gminie klimat górski, zapewnia 
w zimie obfite opady śniegu, dzięki czemu bardzo dobrze 
prosperują wyciągi narciarskie, których w całej gminie 
jest ponad 20. Najsłynniejszym i najpopularniejszym zi-
mowiskiem niezmiennie od wielu lat jest Zwardoń.

Gmina nie tylko w sezonie zimowym stara się być 
atrakcyjna dla turystów. Latem również czeka mnóstwo 
atrakcji. Oprócz wspomnianych szlaków, na gości czeka 
ok 100 km. ścieżek rowerowych, mnóstwo tras wędrów-
kowych z licznymi schroniskami po drodze oraz blisko 
2.5 tysiąca miejsc noclegowych.

Jednym z bardzie znanych miejsc na trasie rajczań-
skich wędrówek, jest Szkolne Schronisko Młodzieżowe 
Ośrodek Edukacji Ekologicznej w Rajczy – Nickulinie. 
To czym wyróżnia się spośród innych, to przede wszyst-
kim działalność edukacyjna, którą prowadzi od lat. Swo-
je działania i zamierzenia w zakresie ekologii realizuje 
poprzez organizację warsztatów oraz licznych publikacji 
dotyczących turystyki oraz środowiska 
przyrodniczego powiatu żywieckiego.

Jednym z magnesów, który przyciąga 
turystów w te okolice, jest fakt, iż gmina 
jest znanym uzdrowiskiem klimatycz-
nym, i to nie tylko ze względu na swój 
nietypowy, górski klimat. W miejscowości 
Sól, występują bowiem mineralne źródła 
słonej wody, które można wykorzystać do 
celów rekreacyjno-balneologicznych, do 
kąpieli leczniczych oraz profilaktycznych. 
Być może już wkrótce powstanie tu sieć 
basenów kąpielowych, które zaczną wyko-
rzystywać wody mineralne z Soli w profi-
laktyce oraz do leczenia wielu chorób.

Jednak nie tylko te walory 
są atutem miejscowych gospo-
darzy. Rajcza słynie bowiem 
z produkcji miodu oraz pysz-
ności przygotowywanych z bo-
rówek. Dzięki inicjatywom lokalnego samorządu udało 
się stworzyć nowoczesny układ komunikacyjny w cen-
trum gminy. 

Kolejnym etapem rozwoju gminy jest wybudowa-
nie sieci kanalizacyjnej. W tym wypadku mówimy 
o 128 kilometrach sieci, która zostanie wykonana 
w ramach projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiec-
czyźnie”.  ■

T

W trosce o ekologiczną edukację

Zielona Dolina u źródeł Soły

RADZIECHOWY WIEPRZ
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ytat, który znalazł się w tytule to słowa wójta 
gminy Ujsoły. Gminy, której mieszkańcy 
o czystym środowisku mogliby wygłaszać 

naukowe rozprawy. Położona wśród lasów, u brzegu Soły, 
pachnąca żywicą – zachwyca. Dla miejscowych władz to 
jednak wciąż za mało.

Wójt Tadeusz Piętka podkreśla, że powstanie sieci 
kanalizacyjnej to wielka szansa dla gminy. Szansa na 
czyste środowisko, które może być prawdziwą wizytówką 

gminy. Gmina Ujsoły zostanie skanalizowana prawie 
w całości. Nie zostaną skanalizowane te odcinki, które są 
niemożliwe do wykonania ze względów ekonomicznych 
lub finansowych. – Jednak i dla nich, jakieś rozwiązania 
przewidujemy – zapewnia wójt gminy Ujsoły Tadeusz 
Piętka.

Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, 
a nic nie wskazuje na to, by miało stać się inaczej 
w gminie powstanie 58 km sieci kanalizacyjnej. 
Prace w Ujsołach i w Złatnej już trwają. Obecnie 
przygotowane są dokumenty do 
II etapu, jakim są miejscowości 
Glinka i Soblówka.

Kiedy zakończy się budowa 
sieci kanalizacyjnej, gmina będzie 
jeszcze bardziej atrakcyjna. 
A warto wspomnieć, że już widać 
wiele bardzo pozytywnych zmian. 
Przede wszystkim miejscową 
atrakcją turystyczną stał się dawny 
kamieniołom w Glince, który 
obecnie eksploatowany jest jako 
ośrodek sportów ekstremalnych. By 
do Ujsół mogły przyjeżdżać rodziny 
z całymi dziećmi, właśnie w Glince 
ma powstać kompleks odkrytych 
basenów, gdzie będzie można 
korzystać z kąpieli. Dla celów 

kulturalnych powstał w centrum 
Ujsół amfiteatr, gdzie odbywają 
się najważniejsze wydarzenia 
kulturalne.

Z kolei największą atrakcją 
gminy Ujsoły jest coroczna 
tradycja palenia Wawrzyńcowych 
Chud, która od wielu lat odbywa 
się w drugą sobotę Tygodnia Kultury Beskidzkiej, czyli 
najczęściej w pierwszą sobotę sierpnia.  ■

C

mina Węgierska Górka w ostatnich latach staje się 
prawdziwym centrum kultury i wypoczynku 
powiatu żywieckiego. Nowoczesna hala sportowa, 

piękna promenada, zaplecze do uprawiania sportu. I coś 
czego, mieszkańcom Węgierskiej Górki mogą pozazdrościć 
inne gminy, praktycznie całą skanalizowaną gminę!

Gmina Węgierska Górka jest najmniejszym 
beneficjentem programu „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie”. W ramach projektu zostanie wykonane 
zaledwie 14 kilometrów sieci kanalizacyjnej. Jak to 
możliwe? – Odpowiedź jest bardzo. Budowaliśmy 
kanalizację już wcześniej. W czasach, kiedy udawało się 
pozyskiwać na ten cel pieniądze z Agencji Modernizacji 
i Restrukturyzacji Rolnictwa. Właśnie stamtąd udało 
się pozyskać najwięcej funduszy. Chociaż środki na ten 
cel zdobywaliśmy również zarówno z Narodowego, jak 
i Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska – mówi 
Piotr Tyrlik, wójt gminy Węgierska Górka.

Węgierska Górka może pochwalić się dobrą 
infrastrukturą drogową. Dzięki wybudowaniu fragmentu 
drogi ekspresowej S-69 połączenie z Żywcem zajmuje 
maksymalnie kilkanaście minut. Teraz bardzo ważnym 
jest to, aby przyciągać tutaj turystów i inwestorów 
oraz przygotowywać takie rozwiązania, które ułatwią 
życie mieszkańcom. Jednym z nich jest wybudowanie 
w mijającej właśnie kadencji samorządu ronda, które 
ułatwiło dojazd do miejscowości Żabnica.

I chociaż wydawać by się mogło, że zaledwie 
14 kilometrów sieci kanalizacyjnej stawia gminę 
Węgierska Górka wśród mniej ważnych beneficjentów 
programu, to trzeba stwierdzić z całą pewnością, że to 
nieprawda. Przede wszystkim dlatego, że wszystkie gminy 
traktowane są równo, a po drugie – bo właśnie na terenie 
gminy Węgierska Górka, a dokładniej w Cięcinie powstała 

jedna z 3 oczyszczalni ścieków, 
które będą przyjmować ścieki 
z gmin działających w ramach 
Związku Międzygminnego ds. 
Ekologii.  ■

G

„Czyste środowisko to rzecz bezcenna”

Węgierska Górka daje przykład

WĘGIERSKA GÓRKA

UJSOŁY
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W każdym kolejnym wydaniu „Czystych Gmin Żywiecczyzny” pytać będziemy, 
jakie miejsce przedstawione jest na zdjęciu. Zdjęcia będą przedstawiały tematykę 
związaną z prowadzonymi pracami w ramach projektu „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie”

Odpowiedź na pytanie konkursowe można przesyłać na adres: 
Związku Międzygminnego ds. Ekologii w Żywcu, 
ul. Ks. Prałata St. Słonki 22, 34-300 Żywiec, 
bądź mailem na adres: konkurs@zmge.zywiec.pl, w obu przypadkach odpowiedź 
na pytanie z dopiskiem „Konkurs numer 1”.

Wśród nadesłanych odpowiedzi wylosowane zostaną trzy nagrody w postaci ze-
stawów materiałów promocyjnych Związku. Nagrody zostaną przesłane drogą 
pocztową bezpośrednio do zwycięzców. Lista zwycięzców zostanie opublikowana 
w kolejnym numerze pisma „Czyste Gminy Żywiecczyzny”. 
Termin nadsyłania odpowiedzi: do 30.11.2010r. 

Co to za miejsce:
a) Oczyszczalnia Ścieków w Żywcu
b) Oczyszczalnia Ścieków w Zwardoniu
c) Oczyszczalnia Ścieków w Cięcinie

K O N K U R S

Oczyszczalnie już działają
a Żywiecczyźnie działają już trzy oczyszczalnie 
ścieków zmodernizowane i rozbudowane w ra-
mach realizacji projektu „Oczyszczanie ścieków 

na Żywiecczyźnie – Faza I”. 

Uroczyste otwarcie oczyszczalni ścieków w Żywcu 
nastąpiło w dn. 14 czerwca 2010r. W ramach kontrak-

tu dokonano kompleksowych prac dotyczących m. in. 
budowy nowej linii mechanicznej, budowy systemu 
retencji wód burzowych z wykorzystaniem istnieją-
cych zbiorników, uruchomiono nowy blok 4 reakto-
rów dla biologicznego oczyszczania ścieków według 
nowoczesnej technologii C-TECH, wybudowano 
nową wydzielona komorę fermentacji osadów oraz 

wybudowano lub przebudowa-
no budynki obsługowo – tech-
niczne i administracyjne. Prze-
pustowość zmodernizowanej 
oczyszczalni wzrosła do 42000 
m3/ na dobę. Oczyszczalnia jest 
obsługiwana przez Miejskie 
Przedsiębiorstwo Wodociągów 
i Kanalizacji w Żywcu i przyj-
mie ścieki z gmin: Gilowice, Je-
leśnia, Koszarawa, Lipowa, Ło-
dygowice, Radziechowy Wieprz 
oraz Żywca . Warto zaznaczyć , 
że inwestycja kosztowała 16 948 
856 EUR, z czego dofinansowa-
nie ze środków Funduszu Spój-
ności wyniosło 7 345 000 EUR. 
Inżynierem Kontraktu dla in-
westycji była firma B-Act sp. 
z o.o. z Bydgoszczy, natomiast 
generalnym wykonawcą firma 
Instal Kraków S. A. 

Druga co do wielkości 
oczyszczalnia ścieków w Cięci-
nie jest obsługiwana prze Be-
skid Ekosystem sp. z o.o. In-
żynierem Kontraktu dla tego 
zadania była firma Raciborskie 
Przedsiębiorstwo Inwestycyjne 
Sp. z o.o., natomiast general-
nym wykonawcą firma Ekoklar 

sp. z o.o. z Piły w konsorcjum z firmą PROJ – EKO sp. 
z o.o. z Piły. Kontrakt opiewa na kwotę 3 194 861,20 
EUR, w tym dofinansowanie z Funduszu Spójności wy-
niosło 1 776 023,94 EUR.  Po ukończeniu wszystkich 
prac związanych z budową sieci kanalizacji sanitarnej, 
w ramach Projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiec-
czyźnie – Faza II” oczyszczalnia będzie obsługiwała 
gminy Węgierska Górka, Milówka, Rajcza oraz Ujsoły. 
Planuje się, że docelowo nastąpi znaczne zwiększenie 
zlewni oczyszczalni ścieków w Cięcinie, tj. do wielko-
ści odpowiadającej 42 000 RLM – co oznacza około 2,5 
krotny wzrost. W ramach kompleksowej moderniza-
cji zamontowano nowoczesne dmuchawy, mieszadła 
i pompy o znikomej emisji hałasu. System automatycz-
nego nadzoru i sterowania pracą oczyszczalni pozwoli 
na utrzymanie właściwego reżimu technologicznego, 
zapobiegającego powstawaniu uciążliwych zapachów. 
Oczyszczalnia ścieków w Cięcinie składa się z części 
mechanicznej, biologicznej i osadowej.

Również w Zwardoniu  funkcjonuje oczyszczalnia 
zmodernizowana w ramach Projektu „Oczyszczanie 
ścieków na Żywiecczyźnie” . Jest to oczyszczalnia bezob-
sługowa. Oczyszczanie odbywa się w dwóch przepływo-
wych reaktorach biologicznych o łącznej przepustowości 
150 m3/dobę , osadnikach oraz zbiorniku stabilizacji tle-
nowej osadu. Wyposażona w pompy, mieszadła, ruszty 
napowietrzające dostarczające powietrze do prowadzenia 
procesu oczyszczania oraz inne elementy oczyszczalnia 
sterowana jest automatycznie za pomocą sterowników 
PLC. Oczyszczalnia przyjmuje ścieki z miejscowości 
Zwardoń oraz częściowo z Rajczy. Inżynierem Kontrak-
tu dla tego zadania była firma Raciborskie Przedsię-
biorstwo Inwestycyjne Sp. z o.o., natomiast generalnym 
wykonawcą firma CTE Carbotech Engineering Sp. z o.o. 
ze Szczecina.  Wartość kontraktu opiewa na kwotę 389 
742,32 EUR, z czego ok. 65% stanowiło dofinansowanie 
z Funduszu Spójności.   ■

N

Oczyszczalnia Ścieków w Żywcu

Oczyszczalnia Ścieków w Cięcinie
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obiega końca III kadencja Zarządu Związku Mię-
dzygminnego ds. Ekologii w Żywcu. Zapis statu-
towy określa precyzyjnie czasokres funkcjono-

wania Zarządu. Wynika z niego, że kadencja Zarządu 
pokrywa się z kadencją Rad Gmin, które sprawują swoje 
funkcje do 12 listopada br.

Zarząd jest organem wykonawczym Związku Mię-
dzygminnego ds. Ekologii w Żywcu. Składa się z 6 osób. 
W mijającej kadencji, tj. od 20 grudnia 2006 roku, do 
chwili obecnej – w Zarządzie zasiadają: Janusz Michałek 
-  Przewodniczący Zarządu, pełniący jednocześnie funk-
cję Pełnomocnika ds. Realizacji Projektu „Oczyszczanie 
ścieków na Żywiecczyźnie”. Józef Bednarz – wójt Gminy 
Milówka - Zastępca Przewodniczącego Zarządu. Człon-
kami Zarządu są: Halina Staszkiewicz - Prezes MPWiK 
Żywiec, Leszek Frasunek - Wójt Gminy Gilowice, Woj-
ciech Zuziak - Wójt Gminy Lipowa, Piotr Tyrlik - Wójt 
Gminy Węgierska Górka. 

Zarząd kieruje sprawami Związku w zakresie wy-
konywania zadań publicznych, gospodarczych oraz or-
ganizacyjnych. Ciąży na nim obowiązek przygotowania 
projektów uchwał i przedkładanie ich Zgromadzeniu. 
Ponadto jest zobligowany do składania Zgromadzeniu, 

które jest organem kontrolnym i stanowiącym Związku 
– rocznych informacji o stanie swojego mienia. Temu 
samemu Zgromadzeniu - Zarząd składa co kwartał in-
formacje o działalności Związku. Ponadto przygotowu-
je materiały niezbędne do podejmowania uchwał przez 
Zgromadzenie oraz opracowuje zmiany w Statucie 
Związku, może również zaciągać zobowiązania finanso-
we w zakresie uchwalonym przez Zgromadzenie.

Dotychczas odbyło się ponad 90 posiedzeń Zarządu, 
na którym podejmowano kluczowe uchwały związane 
z realizacją projektu „Oczyszczanie ścieków na Żywiec-
czyźnie”, m.in. dotyczące wyboru inżynierów i wyko-
nawców poszczególnych kontraktów Faz I i II Projektu, 
aneksów oraz umów uzupełniających. Dodatkowo podej-
mowano ważne decyzje w kwestii zaciągania pożyczek 
i podpisania dokumentów, które regulowały ramy praw-
ne współpracy z jednostkami nadzorującymi Projekt, 
takimi jak: NFOŚiGW w Warszawie czy WFOŚiGW 
w Katowicach. Uchwały definiowały zakres bieżących 
czynności i zasady funkcjonowania Związku (regulami-
ny, zmiany w budżecie, zarządzanie nieruchomościami). 
Odnosiły się także do treści zawartych w innych doku-
mentach legislacyjnych analizowanych pod kątem dzia-
łalności Związku.  

Jednak praca Zarządu nie składa się tylko z sa-
mych posiedzeń. Wiąże się również z koniecznością 
działań reprezentacyjnych i negocjacyjnych odbywa-
jących się w terenie. Stąd bardzo często dochodziło 
do wyjazdów i delegacji. Między innymi koniczne 
były podróże do Warszawy i innych miast, gdzie pro-
wadzone były drobiazgowe uzgodnienia dotyczące 
inwestycji ekologicznych prowadzonych na Żywiec-
czyźnie. Integralną częścią pracy Zarządu były spo-
tkania z lokalnym samorządem, który jest zaanga-
żowany w wiele prac realizowanych przez Związek. 
Kontaktów z wójtami, radnymi oraz wykonawcami 
poszczególnych inwestycji nie sposób zliczyć, po-
nieważ odbywały się prawie codziennie i wynikały 
nierzadko z programowych działań Związku. Zarząd 
i jego członkowie muszą wykazać się dużą kreatyw-
nością i dyspozycyjnością. Ponadto ciąży na nich 
ogromna odpowiedzialność za wszystkie podejmowa-
ne decyzje. Jednak wszyscy mają świadomość tego, 
że działalność Związku służy poprawie jakości życia 
mieszkańców Żywiecczyzny – w tym celu realizowa-
ny jest obecnie Projekt „Oczyszczanie ścieków na 
Żywiecczyźnie”. Dzięki niemu uregulowana zostanie 
w sposób kompleksowy gospodarka wodno-ściekowa 
w zlewni Jeziora Żywieckiego.  ■

D

Zarząd Związku Międzygminnego 
ds. Ekologii podsumowuje 4 lata pracy

Janusz Michałek – Przewodniczący Zarządu

Leszek Frasunek – Członek Zarządu

Józef Bednarz – Zastępca Przewodniczącego 
Zarządu

Wojciech Zuziak – Członek Zarządu

Halina Staszkiewicz – Członek Zarządu

Piotr Tyrlik – Członek Zarządu 


